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آذری عضو کمیسیون عمران مجلس: 

دولت چابک سازی را در اولویت فعالیت های خود 
قرار دهد

نورمحمدی سخنگوی حزب ندای ایرانیان:

رابطه جریان تندرو با مشارکت بالا در انتخابات 
مانند جن و بسم الله است

سرویس سیاسی- سعید نورمحمدی سخنگوی 
حزب ندای ایرانیان، در پاسخ به سوالی درباره برنامه های 
انتخاباتی این حزب در ماه های منتهی به انتخابات مجلس 
دوازدهم، گفت: حزب ندای ایرانیان، برشــی از جامعه 
اســت. یک حزب از بالا به پایین نیست که امکان این را 
داشته باشد تصمیمی را تنها در شورای مرکزی بگیرد و  
اجرا کند. حزب کاملا از پایین به بالا شکل گرفته است 
و ایــن هم فرصت ها و امکانات زیادی را برای حزب به 
وجــود آورده و هم محدودیت هایی در تصمیم گیری 
ایجاد می کند. وی با بیان اینکه فضای حزب ندای ایرانیان 
هم مانند جامعه اســت و نظرات و دیدگاه های متفاوتی 
در حــزب وجود دارد، افزود: در حال حاضر، در حزب 
گفت وگوهای جدی در جریان است و تا به جمع بندی 
قطعی برسیم، زمان نیاز داریم. بخشی از عدم قطعیت ما 
در تصمیم گیری، به شرایط بیرونی حزب و به تصمیمات 
ارکان تصمیم گیر اصلی نظام بستگی دارد.  دیدگاه های 
مختلف در حزب، استدلال هایی می آورند که بخشی به 
پیش بینی آنها از شرایط عمومی کشور در ماه های آینده 
مرتبط است. باید منتظر ماند و دید چه اتفاقاتی در کشور 

خواهد افتاد و بعد در نهایت تصمیم گیری کرد.  
نورمحمــدی ادامه داد: امروز که صحبت می کنیم، 
تنها در ۲ مورد در حزب جمع بندی شده است. اول اینکه 
نباید فرصت پیش ثبت نام را از دست داد. تحلیل ما این 
بود که حضور در پیش ثبت نام باعث می شود که امکان 
مانــور در آینده را از دســت ندهیم. در حالی که با عدم 
ثبت نام عملا بازی انتخابات را در همین مرحله به پایان 
می رساندیم. همه دیدگاه ها در حزب معتقد بودند که باید 
پیش ثبت نام را انجام داد و بعد از آن شرایط را سنجید، 
اقدامــات مقتضی را انجام داد و در نهایت تصمیم گیری 
کرد. وی دومین مســأله مورد اجمــاع در حزب ندای 
ایران را این موضوع دانست که برای تغییرات جدی در 
سیاست ها و رویه ها، نه مردم آمادگی دارند و نه مسئولین 
لــذا باید تلاش کرد تا هر دو طرف را برای این تغییرات 
مجاب کرد.عضو شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان با 
بیان اینکه برای پیگیری این موضوع، گفت وگو با برخی 
از مســئولان و نیز جامعه را در دستور کار قرار داده اند، 
اظهار داشــت: مقامات عالی کشور باید شرایط را برای 
یک انتخابات موثر فراهم کنند. با لوایحی مانند حجاب و 
عفاف یا برخورد و لجبازی با بخش هایی از جامعه، به این 
مقصود نخواهیم رسید.  نورمحمدی ضمن اشاره به اینکه 
جامعــه نیاز به دلجویی دارد، تصریح کرد: جامعه نیاز به 
این اطمینان دارد که نظراتش دیده می شود و برای اصلاح 
شرایط، اقدامات موثر صورت خواهد پذیرفت. فراموش 
نکنیم سال گذشته با شروع حوادث پس از فوت مرحوم 
مهســا امینی، ســران هر ۳ قوه از لزوم شــنیدن صدای 
معترضین گفتند. آقای رئیسی از تشکیل مراکزی برای 
طرح دغدغه های مردم معترض گفت. آقای قالیباف از 
شیوه های جدید حکمرانی گفتند و از معترضین خواستند 
کمک کنند فضا آرام شود تا این تغییرات انجام شود. اما 
فضا که آرام شــد، ادبیات روسای این دو قوه به گونه ای 

شــده است که انگار در کشــور معترضی وجود ندارد. 
جامعه این ها را می بیند و دلسرد می شود.

وی افزود: در حزب ندای ایرانیان در تلاش هستیم 
به اشــکال مختلف این نظرات و اعتراضات را به آقایان 

یادآوری کنیم تا زمینه برای حضور مردم فراهم شود.  
این فعال سیاسی با اشاره به برنامه حزب ندا برای 
تحقــق مطالبات رهبر انقلاب دربــاره انتخابات تاکید 
کرد: حزب ندای ایرانیان جزو معدود گروه هایی اســت 
که به دنبال تحقق این خواســته رهبر انقلاب است، ما 
می خواهیم تلاش کنیم با تغییرات در سیاست های کلان 

و گفت وگو با مردم، این دغدغه تحقق پیدا کند.
وی با بیان اینکه »در ظاهر همه ادعای ولایت مداری 
می کنند اما برخی در عمل دنبال مشــارکت پایین و کم 
رمق هســتند«، گفت: منافع برخی جریان های اصولگرا 
در مشــارکت پایین است، چون در مشارکت بالا پیروز 
انتخابات نخواهند بود. رابطه جدیان تندرو با مشارکت 
بالا در انتخابات مثل جن و بســم الله اســت.این فعال 
سیاســی اصلاح طلب با انتقــاد از اظهارات اخیر حداد 
عادل رییس شورای ائلاف نیروهای انقلاب، عنوان کرد: 
آنها حاضر نیســتند از مجلسی که تمام مردم و اکثریت 
شــهروندان را نمایندگی کند، حــرف بزنند.وی با بیان 
اینکــه برخی جریان های اصولگــرا صرفا می خواهند 
مجلس شورای اسلامی نماینده ای از اطرافیان خودشان 
باشد، گفت: برخلاف امثال آقای حدادعادل، ما مجلسی 
می خواهیــم که صدای همه مردم باشــد و دیدگاه های 
مختلــف در آن بازتاب پیدا کند. وقتی چنین مجلســی 
شکل بگیرد از اتفاقات تلخی مانند حوادث سال گذشته 
پیشگیری می شود. نورمحمدی به بیانات رهبر انقلاب 
پیش از برگزاری انتخابات ۱۴۰۰ اشاره کرد و گفت: مگر 
رهبری از جبران مسئولان در احراز صلاحیت ها سخن 
نگفتند؟ به حرف ایشان توجهی شد؟ در یک  مورد، پاسخ 

رهبری انقلاب به افرادی که دنبال مشارکت پایین بودند، 
این بود که بترســند از روزی که مشارکت پایین باشد. 
کجا جریان انقلابی و مسئولین تندرو، دغدغه ایشان در 

این مورد را دارند؟ 
وی در پاسخ به این سوال که از میان مشارکت تام، 
تحریم یا مشارکت مشروط، سیاست و رویکرد حزب 
نــدای ایرانیان در قبال انتخابات مجلس چگونه خواهد 
بود؟، تصریح کرد: هر سه گزینه، عملا در اختیار ما نیست. 
ما آرزوی مان، تشکیل مجلسی است که بتواند همه مردم 
ایران را نمایندگی کند. حزب ندای ایرانیان چقدر امکان 
تحقق این هدف را دارد؟ می تواند مشــارکت تام داشته 
باشد وقتی بخشی از جامعه اصلا کاندیدا نداشته باشد؟ 
می تواند تحریــم کند وقتی معتقد به انجام تغییرات در 
داخل کشور اســت؟ می تواند شرط بگذارد وقتی هیچ 

چیز قابل پیش بینی نیست؟
این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه ایده آل ما، 
مجلسی با مشارکت بالای همه مردم است که اقتدار ملی 
را به دنبال بیاورد، تاکید کرد: اما بخش هایی از مسئولین 
مانع تحقق این هدف هستند. برای همین انتخابات امسال 
برای حزب ندای ایرانیان فقط در روز رای گیری و معرفی 
کاندیداها نیست. کنش گری قبل از انتخابات و رایزنی ها 

بسیار از روز انتخابات مهم تر است. 
سخنگوی حزب ندای ایرانیان اظهار داشت:  همین 
الان حزب ندای ایرانیان وارد کارزار انتخابات شــده و 
همزمان در دو جبهه با برانــدازان خارجی و جریانات 
تندروی داخلی که به دنبال کاهش مشــارکت هستند، 
در حال جنگ اســت. نورمحمدی تاکید کرد: اکثریت 
دوستان در این میدان، ما را تنها گذاشتند اما این چیزی از 
وظیفه ما کم نخواهد کرد. باید تلاش کنیم زمینه انتخابات 
برای مجلسی که همه شــهروندان را نمایندگی کند را 

فراهم کنیم.

ســرویس سیاسی-عضو کمیســیون عمران 
مجلس شورای اســلامی تاکید کرد: یکی از مسائلی 
که باعث شده تلاش های شبانه روزی دولت در طول 
۲ سال گذشته آنطور که باید دیده نشود، سنگینی بدنه 
دولت بوده و لازم است دولت در ۲ سال باقی مانده از 
عمر خود چابک سازی را در اولویت کاری خود قرار 
دهد. علی آذری با اشــاره به اولویت هایی که دولت 
سیزدهم در سال سوم فعالیت خود باید به آنها بپردازد، 
بیان کرد: در مورد موفقیت دولت ســیزدهم و تلاش 
هایی که انجــام می دهد همه یک نظر بوده و همه بر 
این باورند که دولت تلاش های ارزشــمندی را برای 
بهبود شرایط کشــور انجام داده است، اما  از آنجا که 
کشور تحت تاثیر فشارهای خارجی و تحریم هاست، 
برخی از فعالیت های دولت تحت تاثیر این مشکلات 
اقتصادی قرار گرفته و موجب نارضایتی مردم را فراهم 
می کند. پیشــنهاد بنده برای دولت این است که یک 
تفکر استراتژیک برای توسعه کشور تعریف کند. قبلا 
بحث جراحی اقتصادی مطرح شد، اما یک خروجی 

که مردم ببینند تا به امروز نداشته است.
تا زمانی که سنگینی بدنه دولت و تعداد 
بالای کارمندی که در سیســتم دولتی جمع 
شده اســت ساماندهی نشــود، تلاش های 
شــبانه روزی دولت تحت تاثیر قرار خواهد 

گرفت
وی در ادامه اظهار کرد: یکی از مسائلی که باعث 
شده تا تلاش های شبانه روزی دولت در طول دو سال 
گذشته آنطور که باید دیده نشود، سنگینی بدنه دولت 
است. بارها بنده در خصوص ضرورت چابک سازی 
دولت به رئیس جمهور گفته ام. تا زمانی که این سنگینی 
بدنه دولت و تعداد بالای کارمندی که در سیستم دولتی 
جمع شده است، ساماندهی نشود، تلاش های دولت 
تحت تاثیر قرار خواهد گرفت. امروز یک کشــور  که 
حدود ۸۵ میلیون جمعیت دارد نباید فقط ماهانه بالغ 
بر ۱۱۰ همت حقوق به کارمندان دولتی پرداخت کند.

نماینده مردم قوچان در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: از ســوی دیگر این ۱۰ میلیون کارمندی 

که اکنون در بدنه دولت فعال هستند، اجازه نمی دهند 
که کارها روی ریل ســاده پیــش برود؛ به عنوان مثال 
مجلس قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار 
را به تصویب رســانده است اما خروجی آن چگونه 
است. پیشنهاد بنده اعتماد به بخش خصوصی و جدا 
کردن بدون تعارف یک بخش از نظام اداری دولتی و 
اعطای آن به بخش خصوصی اســت. کارمندانی که 
امروز در دولت فعال هســتند، اکثر آنان ســن و سال 
بالایی دارند. این تفکر پیر اجازه نمی دهد که جراحی 
اقتصادی به درستی انجام شود. وی در ادامه تاکید کرد: 
دولت بایســتی چابک سازی را در عمل اجرایی کند. 
نظــام اداری نیاز به چابک ســازی دارد. دولت باید با 
شجاعت این کار را انجام دهد. از طرف دیگر ما یکی از 
کشورهایی هستیم که تراکم قوانین بسیار بالایی داریم. 
این موضوع نیز برای ما مصیبت شــده است. قوانین 
متراکمی که در مجلس به تصویب می رسد برای دولت 
دست و پا گیر شده است. دولت و مجلس باید بنشینند 
و در وهله اول ســاده ســازی قوانین و مقررات را در 
دســتورکار خود قرار دهند و انجام شود. امروز ما در 

حالت اضطرار هستیم و همه باید این را قبول کنیم.
تا زمانی که بیش از ۳۰ اســتان و بیش از 
هزار شهر و شهرستان کشور زندانی تهران 
برای تصمیم گیری باشد، راهی برای توسعه 

نداریم
وی افزود: از ســوی دیگر تمرکز تصمیم گیری 
در تهران باید شکســته شــود. تا زمانی که بیش از ۳۰ 
استان و بیش از هزار شهر و شهرستان ما زندانی تهران 
باشند، راهی برای توسعه نداریم. در وضعیت حاضر 
ما یک مشکل اساسی داریم. در حوزه صنعت به چند 
دلیل مشکل داریم. امروز اگر اقتصاد ما به نحوی است 
که اذهان عمومی را درگیر کرده و مشکلات اقتصادی 
منجر به نارضایتی عمومی شــده اســت، ما در حوزه 
اقتصاد خوب عمل نکردیم. در شناخت مسائل و رفتار 

در حوزه اقتصاد به درستی پیش نرفته ایم.
این عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای 
اســلامی در ادامــه تصریح کرد: مــا پیچیدگی های 

اقتصادی زیادی داریم. از طرف دیگر اگر دولت نتواند 
مشکل آب را حل کند، وضعیت جدی می شود.علی 
رغم اینکه می دانیم کشــور به سمت وضعیت گرم و 
خشک پیش می رود  اما همچنان چاه های کشاورزی 
حفر می شود و سیستم کشاورزی ما به صورت قدیمی 
است. یک ارگانی مانند جهاد کشاورزی باید راهکاری 
برای حکمرانی درست در حوزه کشاورزی ارائه دهد. 
دولــت اگر در حوزه آب یک تغییر رفتار ندهد، ما در 
حوزه آب با مشکل جدی مواجه خواهیم شد. میانگین 
بارش ها در جهان روبه کاهش است. در مجموع باید 
بگویم شــخص رئیس جمهور و برخی از مجموعه 
های دولتی تلاش زیادی برای بهبود شرایط در طول 
دو سال گذشته انجام داده اند، اما نظام سنگین اداری از 
یک سو و از طرف دیگر عدم شناخت درست از مسائل 
سبب شده تا تمام این تلاش ها به نتیجه واقعی نرسد. 
هر نماینده شناسنامه منطقه خود است. باید از ظرفیت 
نماینده برای پیشبرد منافع ملی استفاده کرد. گام های 
دولت در حوزه سیاســت خارجی و پیوستن به پیمان 
شــانگهای و بریکس در وضعیت اقتصادی کشور و 
توسعه اقتصادی موثر است. یک قسمت کار فعالیت 
های بین المللی است. دولت باید دیپلماسی خارجی 

خود را پرقدرت ادامه دهد.

سخنگوی حزب ندای ایرانیان، گفت: ما جزو معدود گروه هایی هستیم که می خواهیم تلاش کنیم با تغییرات در سیاست های کلان و گفت وگو با مردم دغدغه های 
رهبری نسبت به انتخابات محقق شود. اما منافع برخی جریان های اصولگرا در مشارکت پایین است، چون در مشارکت بالا پیروز انتخابات نخواهند بود. رابطه جریان 

تندرو با مشارکت بالا در انتخابات مثل جن و بسم الله است.

مقامات عالی کشور باید شرایط را برای یک انتخابات موثر فراهم کنند. با لوایحی مانند 
حجاب و عفاف یا برخورد و لجبازی با بخش هایی از جامعه، به این مقصود نخواهیم رسید. 

ســرویس سیاسی - آمار نمایندگان داوطلب شفافیت آراء نشان می دهد که 
تعداد آن ها تا ۲۳ مرداد ۱۴۰۲ از ۲۲۰ نفر عبور نکرده است. سامانه پارلیران مجلس 
شورای اسلامی از ۲۱ اسفند ۱۴۰۱ نام نمایندگانی را که داوطلبانه خواسته اند نوع 
رأیشان در دستور کار های صحن علنی ثبت و مشخص شود، بارگذاری کرده است.
جمع آوری این آمار از اولین آراء ثبت شــده در پارلیران تا نشســت علنی ۲۳ مرداد 
امســال مجلس، از افزایش ۱۲۳ نفری نمایندگان داوطلب شفافیت آراء در طول ۵ 

ماه حکایت دارد.  
اولین نتایج رأی گیری که پارلیران اعلام کرد، رأی ۷۹ نفر در مورد طرح حمایت 
از گزارشگران فساد و چند مصوبه دیگر بود. از کنار هم قرار گرفتن تعداد آراء ثبت 
شده، نموداری به دست آمده که براساس آن، آمار داوطلبان در اولین نشست علنی 
فروردین ماه امســال نسبت به اسفند ۱۴۰۱ با افزایش ۵۳ درصدی همراه بوده و به 
۱۲۱ نفر رسیده است.در ۶ نشست علنی فروردین ماه، تعداد داوطلبان شفافیت آراء 
از ۱۲۱ نماینده به ۱۳۲ نفر رسید، اما از نشست علنی ۲۲ فروردین، این تعداد ۱۷۵ 
نماینده شد و در پایان ماه آمار ۱۷۸ نفری از داوطلبان به ثبت رسید.سامانه نتیجه آراء 
نمایندگان داوطلب نشان می دهد با آغاز اردیبهشت ماه ۲۰۰ نفر رأیشان را شفاف 

کرده اند و با افزایش تعداد نمایندگان، داوطلبان شفافیت ۲۱۱ نفر شد.
شفافیت داوطلبانه آراء

خرداد ماه که مجلس ۱۱ نشست علنی برگزار کرد، تعداد داوطلبان شفافیت آراء 
در نهایت ۲۱۷ نفر شد و تا صحن علنی دوم مرداد ماه همین تعداد بدون تغییر ماند.
با شروع مرداد که ۵ نشست علنی در آن برگزار شد، آمار ۲۱۷ نفری به ۲۱۹ نفر 
رسید و دست آخر روی عدد ۲۲۰ متوقف شد؛ آماری که بیش از ۲ و نیم برابر تعداد 
اولین گروه نمایندگان داوطلب شفافیت آراء است و در مجلسی با ۲۸۶ نماینده به 

ثبت رسیده و هنوز ۶۶ نفر در شفافیت رأیشان مشارکت نکرده اند.  
»طرح های شفافیت« چیست و مجلس یازدهم چگونه به »مرحله 

شفافیت داوطلبانه« رسید؟
شفافیت آراء نمایندگان به مجلس یازدهم محدود نمی شود، نمایندگان مجلس 
دهم هم طرح شفافیت را به صحن آورده بودند. ایستادن و نشستن برای نشان دادن 
موافقت و مخالفت از روش های ســنتی ثبت آراء و نظر نمایندگان مجلس بود تا 
اینکه سال های پیش، دستگاه الکترونیکی برای ثبت رأی نمایندگان به کار برده شد. 
۱۴ شهریور ۱۳۹۷ تعدادی از نمایندگان طرحی را برای شفافیت نوع رأی نمایندگان 
و اعلام عمومی آن، با فوریت به نشســت علنی آوردند، اما با بررســی فوری طرح 
مخالفت شد؛ گروهی از نمایندگان مخالف البته می گفتند طرح جامع تری دارند که 
شفافیت را به مشخص شدن نوع رأی محدود نمی کند. اتفاقی که آن روز افتاد، بعد ها 
در مجلس یازدهم از زبان حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده شاهین شهر و میمه 
در دوره دهم و یازدهم اینجور روایت شــد: »بنده ۱۳۰ امضا برای طرح جمع کرده 
بودم، آقای فتحی هم یک طرحی را تهیه کرده بودند با ۳۰ امضا. خواستم دو طرح را 
یکی کنیم، اما موقعی که رأی دادند، ۵۹ رأی بیشتر ندادند.«آیین نامه داخلی مجلس 
شورای اسلامی اجازه داده تا بعضی پیش نویس های قانونی با فوریت بررسی شوند 
و بتوانند زودتر به نتیجه برسند. اما وقتی نمایندگان به فوریت طرح شفافیت آراء در 
مجلس رأی موافق ندادند، این طرح هم باید مانند بسیاری از پیش نویس های قانونی 
دیگر »عادی« بررسی می شد و زمان می برُد. واکنش ها به این رأی نمایندگان باعث 

شد در آن دوره پویشی به نام »رأیت را بگو« به راه بیفتد.
انتخابات مجلس

کمتر از یک سال بعد، ۳ شهریور ۹۸ طرح جدید شفافیت می خواست علاوه 
بــر نوع رأی نمایندگان، حضور و غیاب آن هــا در صحن مجلس، مأموریت ها و 
مرخصی هایشــان هم در سامانه ای منتشر شود. دســت آخر فوریت این طرح به 
تصویب نمایندگان نرسید تا برای بررسی در فهرست طرح های عادی برود. با پایان 
مجلس دهم، یازدهمین دوره روی کار آمد. مجلسی که ۳ فراکسیون سیاسی اصلاح 
طلب، مســتقل و اصولگرا داشــت، جای خود را به مجلسی با فراکسیون اکثریت 
اصولگرا و گروهی از نمایندگان مستقل و اصلاح طلب داد. طرح شفافیت آراء با ۱۷۰ 
نماینده مجلس یازدهم دوباره به جریان افتاد و نیمه بهمن ماه ۱۳۹۹ به صحن مجلس 
آمد اما، چون قرار بود با تصویبش آیین نامه داخلی مجلس هم تغییر کند، باید دو سوم 
نمایندگان حاضر در نشســت علنی با آن موافقت می کردند. با این حال ۳ رأی کم 
آورد و کلیاتش رد شد.»نگرانی از پوپولیستی شدن، تبلیغاتی شدن و غیرکارشناسی 
شدن رأی گیری ها« از علت هایی است که برخی نمایندگان در مخالفت با طرح های 
شفافیت اعلام کرده اند.در میان موافقت ها و مخالفت ها و انتقاد افکار عمومی از بی 
نتیجه ماندن وعده گروهی از نمایندگان درباره شفافیت، آذر ۱۴۰۰ مجلس پس از 
یک نشست غیرعلنی تصمیم گرفت طرح جامع تری را برای شفافیت بدهد. طرح 
»شفافیت قوای سه گانه، دستگاه های اجرایی و سایر نهادها« قرار بود علاوه بر آراء، 
مذاکرات، اسناد و مکاتبات اداری را هم با شرایطی در دستگاه های کشور شفاف و 
علنی کند. طرح نمایندگان این بار به جای کمیســیون تدوین آیین نامه داخلی، در 
کمیسیون امور داخلی کشور و شورا ها بررسی شد و پس از چند ماه، اول خرداد ماه 
۱۴۰۱ به تصویب نمایندگان رسید. این طرح هم با ۵ رفت و برگشت میان مجلس 
و شورای نگهبان به مجمع تشخیص مصلحت نظام رفت.آخرین نسخه شفافیت 
در »مجمع تشخیص مصلحت نظام«؛ هیئت عالی نظارت: ایراد ها به اتفاق آراء سر 

جای خودش باقی است.
تشخیص مصلحت نظام

شــورای نگهبان اسفند ماه ۱۴۰۱ گفت فقط یک ایراد به طرح شفافیت همه 
دستگاه ها باقی مانده و مجلس روی نظرش اصرار دارد. این شورا به مشمول شدن 
هیئت عالی نظارت بر حســن اجرای سیاســت های کلی نظام و مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در طرح شفافیت ایراد گرفته بود. هیئت عالی نظارت هم که جداگانه 
مصوبات را با سیاست های کلی نظام تطبیق می دهد، این بند از مصوبه نمایندگان 
را خلاف قانون اساســی و قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات دانسته است. 
همزمان با اعلام نظر این نهاد های نظارتی و در حالیکه پیشتر برخی نمایندگان در 
نامه ای به هیئت رئیسه مجلس، برای اجرای داوطلبانه شفافیت آراء اعلام آمادگی 
کرده بودند، اوایل فروردین ماه ۱۴۰۲ اولین خبر ها از راه اندازی سامانه نتیجه آراء 
نمایندگان داوطلب منتشر شد. آمار ها از ۷۹ نماینده داوطلب در اولین مصوبات به 
۲۲۰ نفر در آخرین مصوبه ای که در سامانه ثبت شده، رسیده است. البته آماری که 
تاکنون اعلام شده، رأی هایی است که در سامانه الکترونیکی به ثبت رسیده است.
طرح »شفافیت قوای سه گانه، دستگاه های اجرایی و سایر نهادها« هشتم شهریور هم 
در هیئت عالی نظارت به بحث گذاشته شد. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
که رئیس این هیئت هم هست، گفت پس از تصویب طرح شفافیت قوای سه گانه، 
»هیئت دولت متوجه شد این مصوبه در اجرا با مشکلات فزاینده ای مواجه است و 
برای دولت موانع ایجاد می کند.«آیت الله صادق آملی لاریجانی گفت »هیئت دولت، 
مرجع رسیدگی به مشکلات و مسائل کشور است و انتشار مشروح مذاکراتش، هم 
ممکن و هم به صلاح نیست.«رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام این را هم گفت 
که برای رفع این ایرادها، دولت راهکار هایی را مطرح کرده و در نهایت رهبری اجازه 
داده تا هیئت عالی نظارت مجمع، مغایرت های مصوبه نمایندگان را با سیاست های 
کلی، یکبار دیگر بررسی کند.هیئت عالی نظارت که پیشتر به بند مرتبط با شفافیت 
مذاکرات مجمع تشخیص مصلحت نظام ایراد گرفته بود، در نشست هشتم شهریور 
ماه اعلام کرد پس از گزارش کمیسیون نظارت دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت 

نظام، ایرادهایش به این طرح »به اتفاق آراء« بر جای خودش باقی است.

 - سیاســی  ســرویس 
غلامرضا ظریفیان فعال سیاسی 
در خصــوص روند اخــراج یا 
حذف اســاتید از دانشــگاه ها، 
گفت: اگر ما دانشــگاه را فرصت 
ببینیم، در دنیا، دانشــگاه یا نهاد 
علمی، یک فرصت طلایی برای 
عرصه های مختلف است. یکی 
از این عرصه ها، عرصه توســعه 
است، یعنی امکان ندارد کشوری 
بدون اتکا به دانشگاه توسعه پیدا 

کند و در عین حال هیچ  دانشــگاهی نتوانسته به توسعه کمک کند مگر آنکه 
مقتضیات اداره و ساختار دانشگاه مورد توجه آن حاکمیت قرار گرفته باشد. 
وی افزود: در همه جای دنیا نقش مهمی برای دانشگاه قائل هستند، دانشگاه 
به این دلیل می تواند نقش مؤثری در توسعه همه جانبه کشور داشته باشد که 
این اختیار را داشته باشد که بتواند اولا به لحاظ تشکیلات، مالی و استخدام 
خودگردان باشــد. یعنی به دلیل آنکه دانشــگاه محل تجمع نخبگان علمی 
اســت، این اجازه را دارد و جزو ذات آن است که بتواند خود، چارچوب ها، 
پروتکل ها و ضوابط اعم از مســائل مالی تا استخدامی و آئین نامه ها و حتی 
نوع فعالیت درونی را ساماندهی کند و عامل تشخیص برای این امور باشد.

این فعال سیاسی اصلاح طلب تصریح کرد: نکته دوم این است که دانشگاه 
از یک جهت می تواند به توسعه یک کشور و حتی توسعه جهانی کمک کند. 
زیرا دانشگاه علاوه بر اینکه یک سرشت ملی دارد، یک سرشت جهانی هم 
دارد. نکته بعدی آنکه دانشــگاه محل آزادی آکادمیک و علمی است. یعنی 
پذیرفتن این نکته که دانشگاه توانایی و این ظرفیت را دارد که بدون نگرانی از 
هرچیزی، مسأله ها را در توسعه همه جانبه یک کشور جستجو کرده، آسیب ها 
را شناسایی کند و مبتنی بر این مسأله ها و آسیب ها بتواند به حل مسأله بپردازد 
و بالاتــر از این، به جز اینکه به حل مســأله می پــردازد در هر عرصه ای از 
علوم انسانی، تجربی، ریاضی فیزیک یا پزشکی و... این آزادی را داشته باشد 
که مســأله ها را در جامعه با روش های علمی بدون هیچ دغدغه یا نگرانی 

شناسایی کرده و راهکار بدهد و مهم تر از آن برای آینده ارائه دیگری کند.
وی در ادامه گفت: این موارد اســت که می تواند نهاد علم را به عنوان 
یک نهاد مؤثر، پیوسته و مستمر در یک جامعه مستقر کند. قطعا تلاش ها و 
کنش های نهاد علم، برای حل مسائل کلان کشور است و طبیعتا از سیاست ها 
و رهیافت ها و مزیت های نسبی آن کشور پیروی می کند اما خودش مستقل 
است که آن را اصطلاحا Autonomy می نامیم و بعد آزادی آکادمیک قرار 
دارد. اگر خواســتیم این نهاد علم را در قفس بگذاریم و بگوییم نیرویی که 
می خواهی جذب کنی، خودت هیچ نقشی در آن نداری و من در جای دیگر 
ضوابط، آئین نامه ها، دســتورالعمل ها، سیلابس های درسی را خارج از نهاد 
علم و در یک نهاد دیگری مشــخص می کنم؛ ماندگاری استاد و دانشجو را 
من تایید کنم که براساس چه ضوابطی باشد، که اگر به آن ضوابط توجه نکرد 
در نهایت من بگویم باشد یا نباشد، این دیگر دانشگاه نیست و چیز دیگری 
اســت و به کل توسعه کشور آسیب  زده می شود.  ظریفیان افزود: در نهایت 
آن نیــروی توانمند و با ظرفیت اگر دید در این ظرف نمی تواند توانایی های 
خــود را ارائــه کند و به جامعه اش خدمت کند یا کاری که اســتعداد او در 
آنجا نیست، ما نمی توانیم پرنده ای را در قفس کنیم و بعد بگوییم پرواز کن. 
حاصل این می شود که اگر آن ویژگی ها یا ممیزات را در نظر نگیریم، از دو 
حال خارج می شود، دانشگاه دیگر موتور اصلی توسعه نخواهد بود و نکته 
بعدی آنکه در قرن ۲۱ و جامعه جهانی به شدت به موضوع دانش بنیان توجه 
ویژه شده است و از این رو، در دنیا در جذب نیروهای متخصص و توانمند 
رقابت می کنند. امروز کشورهای ترکیه و عربستان سعودی را اگر با ۵۰ سال 
گذشته مقایسه کنید می بینید که تحولات بسیار بزرگی در آنجا رخ داده است 
که عمدتا بر جذب نیروهای متخصص دنیا متکی بودند و بر این نکته توجه 
داشتند که فقط پول و نفت نیست که می تواند توسعه ایجاد کند بلکه نیروی 
انسانی توانمند است که می تواند توسعه ایجاد کند. این فعال سیاسی تصریح 
کرد: بنابراین وقتی شما به ضوابط اداره دانشگاه در یک جامعه توجه نکردید، 
این بخش از نیروهای انســانی به سرعت برق جذب کشورهای دیگر برای 
گسترش توسعه آنان می شوند تا بتوانند آینده خود را بسازند. اگر ما دانشگاه 
را فرصت نبینیم و آن را تهدید ببینیم، بنابراین سعی می کنیم به شکلی آن را 
محدود کنیم، برای آن ممیزی ایجاد کنیم و ضوابط خاص برایش بگذاریم. 
اگر فعالیت های دانشجویی را به یک شکل و فعالیت های استادان را به شکل 
دیگر محدود کنیم، حاصل آن می شود که نه تنها امروز دچار آسیب و ضرر 
می شویم،  آینده  هم به شدت به مخاطره می افتد. وی افزود: با نگاه تهدید آمیز 
به دانشگاه، یعنی ما دانشگاه تابع می خواهیم که نقش مهمی در توسعه کشور، 
تربیت نیروی انســانی، انسان متعهد جامعه پذیر، انسان متعلق به سرزمین و 
بنیاد فرهنگی نخواهد داشت در اینصورت  عده ای راهی دانشگاه می شوند که 
اجتماع توسعه ای بیرون نمی آید و طبیعتا آینده هم ساخته نخواهد شد. بنابراین 
ما باید دانشگاه را فرصت طلایی بدانیم و اگر دانشگاه را تهدید بدانیم، حاصل 
این نگاه این می شود که ما به سرعت نیروهای کیفی خودمان را از دست داده 
و آن نیروها جذب جاهایی می شوند که امکان دارد توانایی های خود را علیه 
مــا یــا در رقابت با ما به کار بگیرند و ما از این نظر ضرر زیادی خواهیم کرد. 
ظریفیان در پاســخ به این ســوال که آیا روند فعلی حذف اساتید را در تداوم 
مسیر خالص سازی می دانید  گفت: متأسفانه این شکل از برخورد با دانشگاه 
به این شکلی که الان می بینیم، در تداوم مسیر خالص سازی است. البته از اوایل 
انقلاب هم تهدیدهایی صورت گرفته بود، اما به هرحال آن فضای اول انقلاب 
بود. اما این شــکل برخورد با دانشگاه را از دوره دوم احمدی نژاد داشتیم که 
تلاش کردند بسیاری از وظایف دانشگاه را از دانشگاه و حتی وزارت علوم 
بگیرند و به مراکز دیگری منتقل کنند اما آن حلقه کامل نشد. الان هم متأسفانه 

ما همان مسیر گذشته را می رویم.
 وی خاطرنشــان کرد: جامعه نســبت به دانشگاه حساس است و الان 
تقریبا می توان گفت کمتر خانواده ای داریم که در آن دانشجو نباشد. بسیاری از 
بچه هایی که امروز دانشجو هستند، درصد بسیار بالایی از آنها پدر یا مادرشان 
فارغ التحصیل دانشگاه بودند. بنابراین دانشگاه جای حساسی است و سرشت 
جهانی دارد.  هر برخورد نادرست با دانشگاه ابعاد جهانی، توسعه ای و داخلی 
دارد. متأســفانه در مسیری که اتخاذ شد، برخی تصور کردند با نوعی تغییر 
دی ان ای دانشگاه و برخی از اساتید مسیر به سرانجام می رسد، اما اشتباه است. 
اساســا ذات دانشگاه ذات پرسشگری است و هر نیروی دیگری را هم وارد 
دانشــگاه کنید بعد از مدتی با این ذاتیات پیوند می خورد، ولی این اقدامات 
توسعه کشور را به تأخیر می اندازد. این کار نیروهای کیفی را به درون خود 
تبعید می کند و به مســیری می رود که مسیر توانایی هایش او را به مهاجرت 
تشویق کرده و یک خسارت ملی برای کشور ایجاد می شود. ظریفیان در پاسخ 
به این سوال که آقای رئیسی هم بر بررسی این موضوع تاکید داشتند. دولت و 
آقای رئیسی برای آنکه این روند تداوم نداشته باشد چه راهی را باید در پیش 
بگیرند، گفت: به نظر من اگر آن نگاه که دانشگاه برای کشور تهدید نیست و 
فرصت است را داشته باشیم و نگاه امروز را تغییر دهیم، متناسب با این نگاه، 
اقدامات مناسب هم رخ خواهد داد، اما اگر این نگاه به شکل موقتی هم وجود 
داشــته باشد، دانشگاه همچنان در نگاه تهدید آمیز خواهد بود. بنابراین باید 
نگاه امروز را اصلاح کرد. خطای بزرگ این است دانشگاه را رقیب حاکمیت 
بدانیم. این طور نیست، دانشگاه رقیب حاکمیت نیست. دانشگاه در خدمت 
جامعه است. اگر دانشگاه را رقیب بدانیم، مثل آن است که انسانی مغز یا قلب 
خود را رقیب خود بداند و سپس با آن برخورد نادرست ترتیب دهد بنابراین 

دانشگاه قلب جامعه است و اگر آسیب ببیند، جامعه نیز ضرر می کند.

ظریفیان معاون وزیر علوم در دوران اصلاحات: آمار نمایندگان روی ۲۲۰ نفر متوقف شد!

دانشگاه رقیب حاکمیت نیست!

یکشنبه 19 شهریور 1402، 24 صفر 1445 ،10 سپتامبر2023، شماره 4292، صفحه


